
Theorie 
Een werkwoord zegt wat iets of iemand doet of overkomt.  Het zijn doe-woorden en 
je kunt werkwoorden altijd vervoegen ⇒ (ik) val, (jij) valt, (wij) vallen (hij) viel, (zij 
is) gevallen. De persoonsvorm is ook altijd een werkwoord! 
Hieronder vind je enkele voorbeelden van werkwoorden in zinnen: 

Het publiek lacht om de cabaretier. 

Wij hebben samen die film gekeken.  

De peren vielen niet ver van de boom.  

De bandleden kregen een luid applaus.  
 
Splitsbare werkwoorden 
Sommige werkwoorden zijn splitsbaar, kijk maar naar de volgende voorbeelden: 
nakijken ⇒ De docent kijkt de SO's zorgvuldig na. 

overgeven ⇒ De tegenpartij gaf zich als snel over. 

schoonmaken ⇒ Ik maak mijn kamer elke week goed schoon. 
 
Zelfstandige werkwoorden en hulpwerkwoorden 
Je hebt verschillende soorten werkwoorden. Twee daarvan zijn het zelfstandig 
werkwoord en het hulpwerkwoord. 
Het zelfstandige werkwoord is het belangrijkste werkwoord in de zin. Dat 
werkwoord geeft de handeling aan. Hieronder zie je enkele voorbeelden van 
zelfstandige werkwoorden: 

Ik loop altijd 's avonds een rondje met de hond.  

Ik heb die film al twee gezien. 
 
Er staat altijd maar één zelfstandig werkwoord in de zin. Dus als een zin maar één 
werkwoord heeft, is dit automatisch een zelfstandig werkwoord! 
 
Wanneer er twee of meer werkwoorden in de zin staan, dan is de persoonsvorm 
een hulpwerkwoord. Een hulpwerkwoord ondersteund als het ware het zelfstandige 
werkwoord. Er kunnen meerdere hulpwerkwoorden in een zin staan. 

  



Werkwoord of voornaamwoord? 
Er zijn woorden die zowel een werkwoord als bijvoorbeeld een zelfstandig 
naamwoord kunnen zijn. Kijk maar naar het volgende voorbeeld: 
Ik fiets elke dag 8 kilometer naar school.  
Mijn fiets staat altijd netjes in de schuur.  
 
In de eerste zin is fiets een werkwoord, maar in de tweede zin wordt het 
voorwerp fiets bedoeld. In de tweede zin is fiets dus geen werkwoord, maar 
een zelfstandig naamwoord. 
Nog een voorbeeld: 

Waar zijn we gebleven in het boek?  
Hij heeft zijn huiswerk van een vriend overgeschreven.  
 
In de eerste zin wordt zijn als werkwoord gebruikt, maar in de tweede zin is zijn een 
bezittelijk voornaamwoord. 
 
Ook wanneer er een lidwoord (de, het of een) voor het hele werkwoord staat, heb je 
te maken met een zelfstandig naamwoord. Je hebt dan dus niet te maken met een 
werkwoord! Kijk maar naar de volgende voorbeelden: 

Het dansen ging mij goed af. ⇒ dansen is hier dus geen werkwoord, maar een 
zelfstandig naamwoord 
Het passen van die jurk heeft me veel moeite gekost. ⇒ passen is hier dus geen 
werkwoord, maar een zelfstandig naamwoord 
 
Het is dus belangrijk dat je goed voor jezelf bedenkt of je daadwerkelijk met een 
werkwoord te maken hebt! 

 


